

Albrecht Classen, *The Scientific, Anthropological, Geological, and Geographic Exploration of Northern Mexico by Eighteenth-Century German Jesuit Missionaries. A Religious and Scientific Network of Multilingual Writers. With a Focus on Johann Nentuig and Marcus Antonius Kappus* (p. 40–61)

Oftentimes 18th-century research has focused on world travellers, writers, merchants, or diplomats as those who primarily promoted the exploration of the globe. The present article suggests, however, that the Jesuit missionaries operating in virtually every corner of the world, were at the very forefront of scientific, anthropological, geological, and geographic research. Intriguingly, since the 1730s or earlier, a majority of the missionaries working in the northern parts of the Americas were of German descent in the widest sense of the word. To illustrate this case, the present article introduces two of them, operating in the Pimería Alta (today northern Mexico and Arizona), demonstrating how much they, like many of their fellow missionaries, were deeply involved in researching the fauna, flora, geography, climate, and culture of their region.

Wissenschaftler zum achtzehnten Jahrhundert haben sich bisher primär auf Weltreisende, Autoren, Kaufleute oder Diplomaten konzentriert als diejenigen, die in entscheidender Weise den Globus erforschten. Der vorliegende Aufsatz drängt aber dazu, die jesuitischen Missionare, die in praktisch jedem Winkel der Welt tätig waren, als die führenden Gelehrten ihrer Zeit auf Gebieten wie Anthropologie, Geologie und Geographie anzusehen.

Bemerkenswerterweise stammte die Mehrheit der Missionare, die im nördlichen Teil Amerikas operierten, aus dem deutschsprachigen Gebiet im weitesten Sinne des Wortes. Um dies zu illustrieren, werden hier zwei von ihnen, die in der Pimería Alta (nördliches Mexiko und Arizona) eingesetzt waren, vorgestellt, um dann zu demonstrieren, wie intensiv sie, gleich wie ihre jesuitischen Glaubensbrüder, an der Erforschung der Fauna, Flora, Geographie, des Klimas und der Kultur ihrer Region beteiligt waren.

Schlagworte: Mission; Forschungsgeschichte; Jesuiten; Mexiko

Keywords: mission; history of exploration; Jesuits; Mexico